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ČT VRTLETNÍK
p r o  Ž e h u š i c e  a  B o j m a n y

Ročník: 7
Číslo: 25
Březen 2017
ZDARMA

Vážení spolu
občané,

věřím, že stejně 
jako já již netr
pělivě po té dlou
hé mrazivé zimě 
vyhlížíte jaro. 
Každé ráno už svítá o něco dřív a dny se 
pomalu prodlužují. Čas dlouhých zim
ních večerů je nenávratně pryč a s první
mi sněženkami už je jaro opravdu blízko. 
Tak se zhluboka nadechněte, načerpejte 
s probouzející se přírodou novou energii 
a těšte se na dny plné sluníčka, zelených 
stromů a rozkvetlých květin, na barevnost 
světa, kterou s sebou jaro přináší a která 
vždycky dokonale přebije šeď a nevlíd
nost zimních dnů.
Březen je měsíc knihy, tak si nějakou pěk
nou dejte na noční stolek a každý den před 
spaním pár stránek přečtěte, uvidíte, že se 
Vám bude líp usínat a snadněji zaženete 
chmury a starosti každodenního života. 
Duben přinese Velikonoce, tak mi dovolte 
již v předstihu, popřát Vám krásné svátky 
jara plné malovaných vajíček a čepýři
vých pomlázek. Zajeďte s dětmi třeba na 
pouť do Kutné Hory a zkuste se s nimi 
svézt na nějaké bláznivé atrakci, vraťte se 
na chvilku do dětských let a zavzpomínej
te, jaké krásné to je „mít hlavu v obla
cích“. V květnu si s námi můžete zajet za 
kulturním zážitkem do divadla a v červnu 
společně oslavíme významné výročí 760 
let Bojman od první písemné zmínky spo
lu s již XXXV. Slavností lesního rohu. 
Kromě příjemných zážitků nás čeká také 
hodně práce, tak ať se Vám i v letošním 
roce všechno daří tak, jak si představuje
te, a splní se vše, po čem toužíte.

S přáním krásného jara 

Zuzana Havlíková Heřmánková

Slovo starostky OBECNÍ ÚŘAD INFORMUJE

BOJMANY SLAVÍ 760 LET
V letošním roce slaví naše Bojmany významné výročí – 760 let od první písemné zmínky. 
Historii a životu Bojman bude věnováno červnové číslo našeho Čtvrtletníku. Oslavy tohoto 
významného výročí proběhnou 17. června 2017.  Kromě  výstav  budou  probíhat  i  další 
doprovodné  akce.  Plánována  je  opět  beseda  s  panem Viktorem Heřmánkem,  který  se  již 
dlouhá léta historií Bojman zabývá. V současné době připravujeme program a shromažďujeme 
materiály k vydání almanachu, kde bychom chtěli zmapovat historii Bojman v 19. a 20. století 
až dodnes. Tímto bychom chtěli požádat Vás všechny, kteří byste mohli zapůjčit fotografie, 
pohlednice,  dopisy,  kroniky,  mapy,  rodinné  dokumenty  (rodné  listy,  oddací  listy  Vašich 
předků, domovní listy, zvukové záznamy, staré kresby, obrazy, dobové rodinné fotografie), 
náboženské předměty, dobové oblečení, dobové stroje, nářadí, zemědělské kalendáře, osobní 
zápisky, zkrátka  jakékoliv dochované předměty spojené s historií Bojman, které by mohly 
sloužit jako podklady pro vydání almanachu nebo k výstavním účelům, abyste se se všemi 
dokumenty dostavili na OÚ v Žehušicích co nejdříve. Veškeré dokumenty budou naskenovány 
do počítače a ihned Vám vráceny zpátky. 
Předem Vám děkujeme za spolupráci.

Vážení spoluobčané,
omlouváme se Vám za opakované problémy s nedostatkem obecní vody v posledních měsících, 
které obec usilovně řeší. Na vodárně a vrtné soustavě byly bohužel zjištěny závažné technické 
problémy,  kterými  jsou  tyto  výpadky  způsobovány.  Zodpovědnost  za  veškeré  tyto  závady 
nenese obec, ale firma, která nám vodovod provozuje a servisuje, tedy firma Topolwater s.r.o., 
se kterou obec nyní celou situaci řeší. 
Obec musí v  současné době  řešit výpadky vody dovozem vody do vrtů z VHS Vrchlice – 
Maleč, ale to je vždy pouze dočasné řešení.
Co se týká napojení třetího vrtu, vše je nyní ve fázi přípravy projektu na vodoprávní a stavební 
povolení s tím, že na jaře by mělo dojít k napojení třetího vrtu na stávající vodovodní soustavu. 
Jak  již  bylo mnohokrát  řečeno,  není  to  pro  nás  rozhodně  spásné  řešení,  protože  obec má 
povolen pouze určitý odběr  tak, aby nebyly ohroženy hladiny vod ve  studnách v blízkosti 
třetího vrtu. Problém nedostatku vody nabývá celorepublikových rozměrů a bude se nadále 
zhoršovat. Mnozí z Vás to již nyní pociťují na ubývající hladině vody ve vlastních studnách. 
Je tedy nutné s vodou začít opravdu šetřit. 
Jednou z dalších priorit obce  je připojení na vodovodní soustavu Vrchlice – Maleč. V této 
věci je již vydáno územní rozhodnutí a nyní se zpracovává projekt pro stavební povolení. Ve 
spolupráci s obcí Rohozec budeme žádat o dotaci, pokud by vše dobře dopadlo, mohlo by 
napojení proběhnout v příštím roce, ale to je zatím pouze předběžný výhled.
Chtěla  bych Vás  ujistit,  že  obec  dělá maximum  proto,  aby  se  vzniklé  problémy  vždy  co 
nejrychleji vyřešily, ale bohužel Vám nemůžeme zaručit, že se již nebudou opakovat. Oba dva 
obecní vrty byly původně zbudovány pouze jako zdroj pitné vody pro žehušickou základní 
školu. Později bylo rozhodnuto, že na tyto dva vrty bude napojen také obecní vodovod a budou 
sloužit pro potřeby mnohem většího množství lidí, než nakolik byly kapacitně zprovozněny. 
Technologie  obou  vrtů  i  vodárny  je  již  zastaralá  a  je  tedy  nezbytně  nutné  celou  soustavu 
zmodernizovat  a  uvést  do  provozuschopného  stavu  a  to  co možná  nejrychleji.  Obec  nyní 
spolupracuje s odbornou firmou Vodaservis, která by nám měla veškeré tyto problémy pomoci 
vyřešit a dodat nové technologie.
V  této  souvislosti Vás  opětovně  žádáme,  abyste  si  pravidelně  kontrolovali  své  vodovodní 
přípojky a stavy vodoměrů. Pokud někdo z Vás bude pozorovat neúměrně velkou spotřebu 
vody  nebo  nízký  tlak  vody  v  době,  kdy  voda  normálně  teče,  je  nutné  tuto  skutečnost 
neprodleně nahlásit na OÚ. Vyskytlo se v minulosti a po nedávné kontrole vodoměrů  také 
v trvale neobývaných nemovitostech již několik případů, kdy byl prasklý vodoměr, nebo byla 
prasklá přípojka na pozemku občana a voda se ztrácela do země, aniž by to majitel pozemku 
tušil. Tímto apelujeme také na všechny chalupáře, kteří přes zimu na chalupu nejezdí, aby své 
nemovitosti pravidelně kontrolovali, zda nedošlo zejména v zimních měsících k poškození 
vodovodní soustavy vlivem mrazů apod. 
Předem Vám děkujeme za spolupráci a za pochopení.

SITUACE A PROBLÉMY OBECNÍHO VODOVODU
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PŘEHLED SPLATNOSTI MÍSTNÍCH POPLATKŮ 
V ROCE 2017

SVOZ KOMUNÁLNÍHO ODPADU 
A BIOODPADU

UPOZORNĚNÍ

STATISTICKÉ ÚDAJE

ČOV BOJMANY

SVOZ VELKOOBJEMOVÉHO 
A NEBEZPEČNÉHO ODPADU

XXXV. SLAVNOST LESNÍHO ROHU AKADEMIE TŘETÍHO VĚKU POKRAČUJE

POLICIE ČR INFORMUJE

ZÁJEZD NA MUZIKÁL „MEFISTO“

NEJVĚTŠÍ INVESTIČNÍ AKCE ZAČÍNÁ
Chcete být každý den v obraze? Vědět, co se v našich obcích děje nového? Nyní máte možnost stáhnout si přes naše webové stránky mobilní 
aplikaci „V obraze“ pro chytré telefony, která Vám umožní, vědět o všem, co se v obci aktuálně děje. Zkuste to a uvidíte

Poplatek za odpady
splatný: do 30. 4. 2017
výše poplatku: 650 Kč/osoba, která  je hlášena k  trvalému pobytu 
v obci Žehušice a Bojmany nebo cizinci, kteří mají na území městyse 
Žehušice přechodný pobyt na základě dlouhodobého víza dle § 30 
a  násl.  zákona  č.  326/1999 Sb.,  o  pobytu  cizinců  na  území České 
republiky,  ve  znění  pozdějších  předpisů,  a  dále  trvalý  pobyt  na 
základě povolení k pobytu dle ustanovení § 65 a násl. téhož zákona.
Osvobození a úlevy 

Nárok na úlevu ve výši 100 % mají: 
•	 fyzické osoby při celoročním nepřetržitém pobytu mimo svůj trvalý 

pobyt (domovy důchodců, věznice, ústavy sociální péče, sanatoria, 
nemocnice, ústavy pro dlouhodobě ležící, dětské domovy, kláštery, 
výchovné ústavy pro mladistvé) po předložení potvrzení o tomto 
pobytu. Úleva se nevztahuje na osoby s trvalým pobytem na území 
městyse Žehušice žijící v jiné obci České republiky,

•	 fyzické osoby, které se zdržují celoročně v  jiné obci na území 
České republiky a zaplatily v této obci poplatek podle zákona č. 
185/2001 Sb., a doloží tuto skutečnost, 

•	 fyzické  osoby,  které  se  prokážou  zaplacením  poplatku  na 
ubytovně, ve které se celoročně zdržují,

•	 fyzické  osoby,  které  mají  úředně  stanovenou  adresu  trvalého 
pobytu v místě ohlašovny a nezdržují se v obci,

•	 fyzické  osoby,  které  žijí  dlouhodobě  v  cizině  a  prokážou  tuto 
skutečnost,

•	 děti do 1 roku věku, narozené v účetním období daného roku.
Nárok na úlevu ve výši 50 % mají:

•	 studující ubytovaní během školního roku na internátě, kolejích 
a jiných ubytovacích zařízeních (po předložení platného dokladu 
o ubytování),

•	 občané starší 70 let dovršených v daném roce,
•	 druhé a další dítě do 15 let (dovršených v daném roce) v jedné 

rodině.
výše poplatku: 650 Kč/osoba, která má ve vlastnictví stavbu určenou 
nebo sloužící k individuální rekreaci na území městyse Žehušice, ve 
které není hlášena k trvalému pobytu žádná fyzická osoba
- při vyšší částce (např. více členů v domácnosti) je možné dohodnout 
splátkový kalendář

Poplatek ze psa
splatný: do 30. 4. 2017
výše poplatku: za prvního 50 Kč, za každého dalšího 100 Kč

Voda - stav vodoměru
Žádáme občany, aby vždy před skončením čtvrtletí  tj. 31. 3. 2017, 
30. 6. 2017, 30. 9. 2017, 31. 12. 2017 nahlásili na OÚ stav vodoměru, 
a to buď osobně, nebo telefonicky. Stav vodoměru lze rovněž hlásit 
elektronickou poštou na adresu obec@zehusice.cz. V tomto případě 
nezapomeňte uvést jméno, případně i číslo domu.

Informace o platbách
Veškeré  poplatky  lze  platit  také  bankovním  převodem  na účet 
č. 443542319/0800, vedený u ČS, a.s.
Variabilní číslo:
u poplatků za odpady a psy: uvést číslo popisné (popřípadě do textu 
pro příjemce napsat „poplatek za psa nebo za odpady“)
Platba vodného a stočného:
na účet číslo: 443542319/0800, vedený u ČS, a.s.
variabilní symbol: uvést číslo faktury (v pravém horním rohu)

Od 1. 4. 2017 do 30. 11. 2017 bude svážen na střídačku komunální 
odpad a bioodpad. 
Od 1. 12. 2017 do 31. 3. 2018 bude svážen každý týden komunální 
odpad.
Svozovým dnem zůstává pátek.
Pokud ještě někdo z Vás nemá nádobu na bioodpad a měl by o ni 
zájem, je nutné si ji vyzvednout na OÚ Žehušice nejpozději do 
konce března 2017!
Objemnější bioodpad směřujte na vyhrazené místo dole u řeky vedle 
ČOV  Žehušice,  větve  a  veškerý  dřevní  odpad  potom  na  hromadu 
určenou ke spálení za hřištěm V topolech.
Použitý olej
Použitý olej ze smažení a fritování máte možnost nosit do sběrných 
barelů,  které  jsou  umístěny  na  dvoře  u  OÚ.  Obec  spolupracuje 
se  společností  TRAFIN  OIL,  a.s.,  která  použitý  olej  pravidelně 
odváží. Použitý olej do kanalizace nepatří!
Kontejnery na kov a sklo
U ČOV v Žehušicích jsou umístěny dva velké kontejnery - jeden je 
určen na sklo a druhý na kov. Nic jiného tam, prosím, nevhazujte!

V úterý 4. dubna 2017 proběhne v Žehušicích a v Bojmanech svoz 
velkoobjemového a nebezpečného odpadu.
Pokud chcete odvézt takovýto odpad, umístěte ho v tento den viditelně 
před  dům.  Nezisková  společnost  ASEKOL,  která  organizuje  sběr 
a  recyklaci  vysloužilých  elektrozařízení,  umístila  již  v  roce  2011 
v  Žehušicích  E-domek.  Jedná  se  o  speciální  přístřešek  sloužící 
k ochraně vysloužilých elektrozařízení shromažďovaných na sběrných 
dvorech před nepříznivým počasím a krádežemi. Sem máte možnost 
nosit  veškeré  vysloužilé  elektrospotřebiče  během  celého  roku. 
V  této  souvislosti  bychom  Vás  chtěli  požádat,  abyste  vysloužilá 
elektrozařízení  nedávali  před  dům  v  den  svozu  velkoobjemového 
a nebezpečného odpadu, ale dovezli je do E-domku na dvůr OÚ. Za 
všechna tato zařízení obec musí při hromadném svozu zaplatit nemalé 
peníze. Pokud ale tyto věci dovezete do E-domku, obec naopak za tento 
tříděný sběr elektroodpadu získává finanční prostředky. Pokud není ve 
Vašich  možnostech  na  sběrný  dvůr  tyto  elektrospotřebiče  dopravit, 
neváhejte kontaktovat obecní úřad, který se o převoz elektrozařízení na 
sběrný dvůr postará. Předem děkujeme za spolupráci.

Upozorňujeme občany, že  je přísně zakázáno  rozhazovat  jakýkoliv 
jed (na krysy apod.) na obecních pozemcích. Tyto jedy jsou životu 
nebezpečné!!!  Pokud  s  takovýmito  jedy  nakládáte,  tak  pouze  na 
svých pozemcích a na vlastní nebezpečí.

Na  jaře  letošního  roku  započne  výstavba  ČOV  v  Bojmanech,  na 
kterou  získala  obec  dotaci  z Krajského  úřadu  Středočeského  kraje 
ve  výši  3  000  000  Kč. Výběrové  řízení  vyhrála  firma  Stavitelství 
Řehoř,  s.r.o.  se  sídlem  v  Černošicích.  Obec  se  snaží  získat  dotaci 
také na kanalizaci, v současné době je podaná žádost na Ministerstvo 
zemědělství. Moc bych si přála, aby nám dotace vyšla a obec mohla 
obyvatelům Bojman konečně splnit to, co jim již mnoho let slibuje.

Celkový  počet  obyvatel  k  1.  1.  2017  činil  779,  v  Žehušicích 
žije 714 a v Bojmanech 65 obyvatel. V roce 2016 se narodilo 9 dětí 
a zemřelo 7 občanů.

V letošním roce nás čeká již XXXV. Slavnost lesní-
ho rohu, která se uskuteční v pátek 23. června 
2017 v Bí lém Podolí a v sobotu 24. června 2017 
v Že hušicích. Opět se můžete těšit na bohatý dopro-
vodný  kulturní  program.  Podrobnosti  o  letošní 
Slavnosti lesního rohu naleznete v příštím čísle naše-
ho Čtvrtletníku.

Po úspěšném zimním semestru zveme všechny, kteří se chtějí dozvědět něco nového 
nejen z historie, ale zároveň se pobavit, na naše jarní setkání, která se konají v níže 
uvedených  termínech  v  ZŠ  J.  V.  Sticha-Punta  v  Žehušicích  vždy  od  16.00  hodin. 
Těšíme se na setkání s Vámi.
úterý 7. 2. 2017 – Zábavná historie peněz
úterý 7. 3. 2017 – Zábavná historie českých královen
úterý 4. 4. 2017 – Zábavná historie kriminalistiky
úterý 9. 5. 2017 – Zábavná historie módy
úterý 30. 5. 2017 – Zábavná historie českých králů

V březnu tohoto roku započne největší investiční akce obce za posledních několik let – „Komunikace v lokalitě Za Humny“. Nebylo jednoduché 
toto rozhodnutí na zastupitelstvu prosadit zejména z hlediska výše úvěru, který si obec musí vzít, ale jsem velmi ráda, že se to nakonec podařilo 
a my můžeme konečně splatit dluh všem, kterým již léta obec slibuje, že se jednou dočkají podmínek odpovídajících normálnímu životu bez 
věčného bláta a výmolů. Jedná se o kompletní výstavbu komunikací a chodníků v této lokalitě.
Do výběrového řízení se přihlásilo celkem 9 firem. Vítězem se stala společnost „Sdružení KDS + BES“ s nejnižší nabídkovou cenou za dílo 
ve výši 15 583 590 Kč včetně DPH.
Zastupitelstvo  rozhodlo  řešit  financování  projektu  formou  úvěru.  Celá  akce  bude  probíhat  za  plného  provozu  s  dočasnými  omezeními 
jednotlivých úseků. Prosím tedy všechny občany o shovívavost a trpělivost, ale pevně věřím, že pokud nám bude přát počasí, měli bychom vše 
zvládnout do konce listopadu. Důležité bude dodržovat přísná bezpečnostní opatření, proto touto cestou apeluji zejména na rodiče, aby zakázali 
dětem zdržovat se v místech, kam bude vstup zakázán a malé děti měli neustále pod dohledem. Bude zde množství výkopů, které jsou už samy 
o sobě velmi nebezpečné. Dbejte tedy zvýšené opatrnosti a dohlédněte na své děti, abychom předešli nepříjemným událostem. Předem Vám 
děkuji za spolupráci a držme si palce, ať se vše podaří tak, jak má. Odměnou by nám měla být moderní novodobá čtvrť.

Policie ČR nám zaslala zprávu o stavu veřejného pořádku (nápadu trestné činnosti) v území obvodu Policie ČR Obvodní oddělení Čáslav za rok 2016. 
V roce 2016 došlo v obci Žehušice k nápadu trestné činnosti v celkovém počtu 3 trestných činů majetkové povahy. Tyto byly odloženy dle 
§159a odst. 5 trestního řádu (neznámý pachatel).
V roce 2016 došlo v obci ke spáchání celkem 10 přestupků. Jednalo se o 1 přestupek proti majetku, které byl odložen (neznámý pachatel) 
a 1 přestupek proti občanskému soužití, který byl oznámen příslušnému správnímu orgánu k projednání. Ostatní přestupky (8) byly na úseku 
dopravy, které byly na místě vyřešeny uložením blokové pokuty.
Spádová obec Bojmany
V této obci v roce 2016 nedošlo ke spáchání trestného činu ani přestupku. 

Policie ČR tímto apeluje na lidi, aby byli všímaví ke svému okolí a nebáli se jakékoliv podezřelé chování nebo pohyb osob v místě jejich 
bydliště ihned hlásit policii. 
Policie ČR dále  varuje  zejména  seniory,  aby  se  nebavili  s  neznámými  a  podezřelými  lidmi  pohybující  se  v  blízkosti  jejich  domova,  aby 
neotvírali neznámým lidem, nepouštěli je do domu, dávali si pozor na své osobní věci (zejména kabelky a peněženky) v obchodech a nákupních 
centrech, kde se pohybuje velké množství lidí.

Vedení obce se tímto připojuje a apeluje na lidi, aby nebyli lhostejní, co se v blízkosti jejich obydlí děje a jakékoliv podezření nekalého jednání 
ihned hlásili buď na OÚ nebo přímo na Policii ČR. Velký problém nastává s mládeží, která v čím dál větší míře poškozuje obecní majetek, 
jehož oprava poté stojí obec nemalé peníze. Nejedná se pouze o mládež místní, ale i z okolních obcí. Tímto apelujeme na všechny rodiče, aby 
se zajímali o to, co jejich nezletilé děti ve svém volném čase dělají, s kým se stýkají apod. Právě proto, že se jedná zejména o děti nezletilé, 
mnohdy pod 15letou věkovou hranicí, padá tímto veškerá zodpovědnost za jejich chování na rodiče.

Na jaro pro Vás připravil městys Žehušice autobusový zájezd, tentokrát do Divadla Hybernia na muzikál „Mefisto“, který se uskuteční v pá-
tek 19. května 2017.

Znovu prožít mládí? Proč ne? DOMLUVTE SE S ĎÁBLEM! 
Kdo je Mefisto? Vyslanec Pekla, ďábel, který je schopen vrátit člověku mládí. Za jistých podmínek. Na výhody mládí láká i stařičkého profeso
ra Fausta, který hlavně lituje, že během svého života nestihl dokončit své rozsáhlé dílo. „Budeteli znovu mladý, získáte i čas, jak své dílo do
končit!“ vábí Mefisto. „Ale hlavně prožijete znovu to, čemu jste se kvůli své posedlosti prací neměl čas věnovat!“ Slibuje lásku, zdravé tělo, sí
lu i moc. Mládí a čas výměnou za duši, která ovšem s posledním dnem života člověka propadne Peklu. Jak se rozhodnout? Ze starého profeso
ra se na zkoušku stane mladík, který prožívá, na co už dávno zapomněl. Popíjí se studenty, které kdysi učil, užívá radostí života, ale hlavně zno
vu prožívá lásku. A to nejednu.
A když kromě lásky, získává i moc a na světě se mu v mladém těle líbí víc a víc, začíná přemýšlet, jakou lstí se ze svého úpisu Peklu vymanit…
Láska, humor, napětí, ale hlavně lákavá ďáblova nabídka v atraktivním příběhu na věčné téma ztraceného a znovu nalezeného mládí!
Velkolepě pojatý muzikál MEFISTO je producentem a autory připravován u příležitosti 10. výročí otevření Divadla Hybernia. Josef Vojtek je za tuto 
roli nominován v letošním roce na cenu Thálie.

Běžná cena vstupenky je 690 Kč, městys Žehušice Vám nabízí vstupenku za cenu 350 Kč. K dispozici je pouhých 48 vstupenek (omezený 
počtem míst v autobusu). Příspěvek na dopravu činí 100 Kč na dospělou osobu, děti mají dopravu zdarma. V případě zájmu je nutné se co 
nejdříve nahlásit na OÚ Žehušice a nejpozději do 12. května 2017 zaplatit vstupenky. Představení se koná od 18.00 hodin, odjezd auto-
busu bude v 16.00 hodin z parkoviště před MŠ Žehušice.

NOVÁ MOBILNÍ APLIKACE „ V OBRAZE“
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SBÍRKA POUŽITÉHO OŠACENÍ DIAKONIE BROUMOV

ZASTUPITELSTVO MĚSTYSE ŽEHUŠICE

PODĚKOVÁNÍ

Jménem Diakonie Broumov  si Vám dovolujeme co nejsrdečněji poděkovat  za  spolupráci  a vyjádřit  vřelý dík  za pomoc Vám všem, kteří 
darujete věci a napomáháte tak dobré věci. Zapojením do sbírky ošacení, bot a dalších věcí jste pomohli nejen životnímu prostředí, ale hlavně 
lidem, kteří materiální pomoc potřebují a jsou za ni nesmírně vděčni. V posledních dvou letech vzrostl počet komerčních firem zabývajících se 
prodejem použitého textilu. Důsledkem této situace je stále větší nedostatek sbírek použitého ošacení pro potřebné lidi.
Sběr oděvů a textilních materiálů probíhá nejen formou vyhlášené sbírky, ale nepotřebné věci můžete odkládat do kontejneru, který je umístěn 
na sběrném dvoře u OÚ, během celého roku.
Tento sběr slouží k další separaci a minimalizaci komunálního odpadu. 
Chcete-li přispět ke zlepšení životního prostředí, odkládejte do těchto speciálních kontejnerů použitý a nepotřebný textil zabalený a zavázaný 
do igelitových tašek nebo pytlů. Volný textil se při vyvážení a manipulaci může znehodnotit.
Do  kontejneru  patří  veškeré  nepotřebné  ošacení,  ložní  prádlo,  záclony,  bytové  textilie,  ručníky,  ubrusy,  rovněž  párovaná  nositelná  obuv. 
Do těchto kontejnerů nepatří koberce, matrace, molitan, stany, spací pytle, netextilní materiály, výrazně znečištěné a mokré textilie. Myslete 
prosím na to, že s tímto materiálem bude při zpracování ručně manipulováno.
Kontejner na sběr textilu je bílé barvy s označením TEXTIL. Kontejner obsahuje návod k použití a popis, co do kontejneru patří a co nikoliv.

Zastupitelé obce jsou Vámi volení zástupci, kteří by měli konat svoji činnost ve prospěch Vás občanů. Vy jste si je zvolili a očekáváte, že bu-
dou hájit Vaše zájmy a řešit vzniklé problémy. To je možné samozřejmě pouze tehdy, pokud se daný zastupitel aktivně účastní zasedání zastu-
pitelstev a má tak možnost zasahovat do rozhodovacího procesu jednotlivých usnesení. Stejně tak máte možnost i Vy občané, účastnit se jed-
notlivých zasedání zastupitelstva, která jsou veřejně přístupná. Pokud máte jakékoliv dotazy, náměty, připomínky, pochybnosti, problémy tý-
kající se obce a života v obci, které chcete řešit, není nic jednoduššího než přijít na zasedání zastupitelstva a osobně se zeptat nebo jakouko-
liv jinou formou zkontaktovat obecní úřad. Těch věcí, které se denně řeší, je tolik, že pokud sami nevznesete dotaz k některé věci, která zrov-
na Vás zajímá, může se stát, že na zastupitelstvu se o dané problematice ani nemluví, protože se řeší v danou chvíli důležitější věci. Jsem člo-
věk otevřený jakémukoliv jednání, pokud je slušné, a různým názorům, stejně tak i ostatní zastupitelé. Každý z nás má na danou věc samo-
zřejmě svůj názor. Rozhodující pro správné fungování obce však je, že se v zásadních věcech vždy dokážeme shodnout nebo nalézt kompro-
mis a posunout řešení ve prospěch obce. Považuji za důležité, aby zastupitelé a občané měli ve starostu důvěru a věděli, že se na něj mohou 
kdykoliv s čímkoliv obrátit. Již několikrát mi bylo vytýkáno, že zařazuji do programu jednání zastupitelstva věci, o kterých můžu rozhodnout 
sama ze své pozice. Dělám to tak i nadále a věci, u kterých považuji za důležité, aby o nich rozhodli představitelé obce, předkládám zastupi-
telstvu. Dále je spousta věcí, o kterých ze své pozice mohu rozhodnout sama a za které nesu vlastní zodpovědnost a to i v případě, že se ně-
co nepovede. Ale s tím je spojena každá vedoucí funkce. Netvrdím, že každé mé rozhodnutí bylo vždy s odstupem času správné, některé vě-
ci bych třeba dnes udělala jinak, ale všechno dělám v danou chvíli vždy s nejlepším vědomím a svědomím, asi jako každý z Vás. Pokud bych 
v této chvíli měla složit funkci, vím, že mohu odejít s čistým svědomím a předat mému nástupci uklizený stůl, že se nemám za co stydět. 
Každý starosta uchopí svou funkci po svém a co je důležité pro jednoho člověka, není důležité pro druhého (jeden podporuje víc kulturu, dru-
hý fotbalisty, třetího nezajímá nic). Pokud někdo z Vás s čímkoliv nesouhlasí nebo má na věc jiný názor, může přijít buď na zastupitelstvo, 
nebo na úřad, kde se dá spousta věcí vyřešit hned na místě. Předejde se tak zbytečným dohadům typu „Jedna paní povídala…“, které nemá 
rád, myslím, nikdo z nás, a poškozování dobrého jména obce nebo vyvoláváním poplašných zpráv. 
Obec jako složka státní správy podléhá ve svém působení nadřazeným složkám kontrolního aparátu státu – kontrole podléhá veškerá agenda, 
kterou nemá obec ve své vlastní působnosti, a které je tedy v obci našeho typu většina, včetně hospodaření se státními finančními prostředky. 
Vedení účetnictví obce a naplňování rozpočtu musí být tedy plně v souladu se zákonem a je každoročně kontrolováno nezávislým auditorem. 
Jak jsem již několikrát zmiňovala, je vždy nesmírně těžké stanovit priority na daný rok, protože situace se mnohdy mění ze dne na den a obec-
ní pokladna se plní státními prostředky postupně během roku a nikdy vlastně dopředu nevíme, s jakou částkou můžeme počítat. 
Proto považuji za velmi důležité strategické plánování, tedy nejen to, co bude za rok, ale co plánuje obec třeba za pět, deset let. V životě obce 
není důležitá jen přítomnost, ale stejně důležitá je i budoucnost, vedení obce by mělo mít jasnou představu o tom, co chce budovat, stavět, do 
čeho chce  investovat a poté se o  to  i náležitě starat. 
Řídit se heslem „Po nás ať přijde potopa“ je snad tím 
nejhorším, co může starosta ve své funkci udělat. To, 
jak se nám v našich obcích žije, nezáleží však pouze 
na vedení obce a osobnosti starosty, ale záleží na kaž-
dém z nás. Každý z nás je občanem, sousedem, něko-
mu blízkým člověkem. A pokud chci někoho soudit, 
tak musím začít v prvé řadě vždycky sám u sebe.
Níže naleznete tabulku účasti jednotlivých zastupite-
lů  na  zasedáních,  abyste měli  představu  o  tom,  jak 
každý z nich ke své funkci přistupuje.

10. 11. 2014 27. 11. 2014 16. 12. 2014
Ing. Zuzana Havlíková Heřmánková 1 1 1
Josef Hrubeš 1 1 1
Mgr. Linda Johanidesová 1 1 1
Dušan Línek 1 1 1
Mgr. Josef Ruml 1 1 1
Marcela Špitálníková 1 1 1
Luděna Šulcová 1 1 1
Jan Karela 1 1 1
Jana Stárková 1 1 1

11. 2. 2015 23. 3. 2015 5. 5. 2015 22. 6. 2015 7. 9. 2015 4. 11. 2015 2. 12. 2015
Ing. Zuzana Havlíková
Heřmánková 1 1 1 1 1 1 1
Josef Hrubeš 1 1 1 1 0 1 1
Mgr. Linda Johanidesová 1 1 1 1 0 1 1
Dušan Línek 1 1 1 1 1 1 1
Mgr. Josef Ruml 1 0 1 1 1 1 1
Marcela Špitálníková 1 1 1 1 1 1 1
Luděna Šulcová 1 1 1 1 1 1 1
Jan Karela 1 1 1 0 1 0 1
Jana Stárková 1 1 1 1 1 0 1

25. 1. 2016 22. 2. 2016 21. 3. 2016 25. 4. 2016 24. 5. 2016 20. 6. 2016 19. 9. 2016 28. 11. 2016 16. 12. 2016
Ing. Zuzana
Havlíková
Heřmánková

1 1 1 1 1 1 1 1 1

Josef Hrubeš 1 1 1 1 1 1 1 1 1
Mgr. Linda
Johanidesová 1 1 1 1 1 1 1 1 1

Dušan Línek 1 0 1 1 1 1 1 1 1
Mgr. Josef
Ruml 1 1 1 0 0 1 1 1 1

Marcela
Špitálníková 1 1 1 1 1 1 1 1 0

Luděna
Šulcová 1 1 1 1 1 1 1 1

Jan Karela 1 1 0 1 0 0 0 0 0
Jana Stárková 1 1 1 1 0 0 1 0 0

Zasedání v roce 2014 (1 – přítomen, 0 – nepřítomen/omluven)

Zasedání v roce 2015 (1 – přítomen, 0 – nepřítomen/omluven)

Zasedání v roce 2016 (1 – přítomen, 0 – nepřítomen/omluven)

Zasedání v roce 2017 (1 – přítomen, 0 – nepřítomen/omluven)

Dnem 26. 1. 2017 ukončili svoji činnost v zastupitelstvu na vlastní žádost rezig-
nací na mandát člena Zastupitelstva městyse Žehušice paní Jana Stárková a pan 
Jan Karela. Tímto bych  jim chtěla za  jejich činnost v zastupitelstvu poděkovat 
a popřát jim mnoho úspěchů v dalším pracovním i osobním životě. Zastupitelstvo 
městyse Žehušice tak nadále pokračuje v počtu 7 zastupitelů.

Ráda bych na tomto místě poděkovala dvěma úžasným ženám paní Olze Hníkové 
a její dceři paní Olze Kettnerové za jejich přízeň a finanční dar našemu městysi. Velmi si jejich štědrosti vážím. Paní Olga Hníková jako ma-
lá v Žehušicích žila a v loňském roce se sem po mnoha letech vrátila. Bylo mi ctí být jí a její dceři průvodkyní a strávit s nimi pár hezkých 
chvil. V letošním roce oslavila paní Hníková krásné 90. narozeniny a tak bych ji chtěla popřát u příležitos-
ti tohoto významného životního jubilea do dalších let především pevné zdraví, mnoho štěstí a radostných 
chvil strávených v kruhu svých blízkých.

LUŠTĚTE S NÁMI

ZŠ, MŠ A PRAKTICKÁ KOLÍN

23. 1. 2017
Ing. Zuzana Havlíková Heřmánková 1
Josef Hrubeš 1
Mgr. Linda Johanidesová 0
Dušan Línek 0
Mgr. Josef Ruml 1
Marcela Špitálníková 1
Luděna Šulcová 1
Jan Karela 0
Jana Stárková 0
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NAŠI DOBROVOLNÍ HASIČI
Rád bych Vás seznámil se závěry valné hromady, která se konala 7. 1. 2017. Starostou sboru byl zvolen Miloš Němeček, náměstkem starosty 
Dušan Línek,  jednatelkou Mgr. Michala Mátlová a hospodářkou  Ing. Zuzana Havlíková Heřmánková. Velitelem  jednotky byl zvolen Petr 
Johanides, jeho zástupcem a velitelem družstva Miloslav Růžička, velitelem družstva Miroslav Boháč. Strojníky byli zvoleni Josef Stoklasa 
a Ladislav Houska a členy jednotky Dušan Línek, Pavel Mátl, Roman Varga, Miloslav Suchánek a Pavel Kubeček. Všem bych chtěl popřát 
mnoho  úspěchů  v  jejich  funkci.  Jako  hosté  nás  navštívili  starosta OSH Kutná Hora  Jaroslav Dušek,  Štěpán Brunclík  z  SDH Záboří  nad 
Labem, Václav Končel z SDH Svatý Mikuláš a Radka Spudilová a Pavel Spudil z SDH Záboří nad Labem. Na valné hromadě byl schválen 
plán činnosti na rok 2017. Budeme organizovat nebo se podílet na následujících akcích: 1. okrskový hasičský ples konaný dne 18. 3., pálení 
čarodějnic dne 30. 4., účast na dětském dni 10. 6., pořádání okrskové hasičské soutěže dne 27. 5. a večerní posvícenské zábavy dne 2. 9. Také 
se zúčastníme oslav 130. výročí založení SDH Rohozec, které se uskuteční 3. 6. 2017. 
Na valné hromadě byl odsouhlasen příspěvek dobrovolnému hasiči z Nesměřic ve výši 2 000 Kč, kterému se přihodila nešťastná událost. 
Mimo jiné provedeme sběr starého železa (pravděpodobně v dubnu) a starých elektrospotřebičů. Náš sbor byl zařazen do programu „Recyklujeme 
s hasiči“ společnosti Elektrowin. 
Postupně pokračujeme ve vybavení naší jednotky – pro další tři členy byly pořízeny slavnostní uniformy. V lednu jsme zakoupili vzduchový 
kompresor pro huštění pneumatik vozidla a plnění vzduchové soustavy pro rychlejší výjezd. V lednu také proběhla pravidelná kontrola našeho 
sboru z HZS Středočeského kraje – vše bez závad. Dále nám byl od nich zdarma nabídnut vysloužilý majetek a tak jsme požádali o plovoucí 
čerpadlo a motorovou pilu. Zájemců bude hodně, tak uvidíme, jestli se na nás usměje štěstí. Nákup této techniky by představoval částku cca 
40 000–50 000 Kč. 
Zastupitelstvo obce Horka I nám přispělo po žádosti částkou 10 000 Kč na uskutečněnou opravu vozidla. Děkujeme. 
Letos na jaře se plánuje oprava přenosné stříkačky PS 12. Motor a jeho součásti byly opraveny již v minulých letech a teď je na řadě samotná 
část čerpadla, která je původní z roku 1969. Opravu provede firma Komet Pečky, se kterou máme dobré zkušenosti. Letos na jaře nás čeká také 
pravidelné školení strojníků a velitelů, kterým přeji hodně štěstí při skládání zkoušek. 
Na Ministerstvu zemědělství jsme zažádali o dotaci pro další opravy naší hasičské zbrojnice. Budeme samozřejmě dále sledovat výzvy žádostí 
o dotace na nákup, opravy a obnovu hasičské techniky. 
Na závěr bych rád popřál všem občanům Žehušic a Bojman krásné jarní dny a budu se těšit na shledanou na některé naší akci.  (-pj-)

HISTORICKÉ OKÉNKO
Historie  žehušického  panství  je  úzce  spjata  se  šlechtickou  rodinou  Thunů,  neboť  roku  1661  koupil  hrabě Michael  Osvald  Thun 
Hohenstein toto panství a začal obývat starý zámek uprostřed panského dvora. Roku 1679 nechal vystavět zámek nový a my se budeme 
věnovat historické činnosti jeho potomků a příbuzných, kteří se nejvíce podíleli na rozkvětu Žehušic.

Hrabě Josef Matyáš Thun-Hohenstein (* 21. 2. 1794 – † 24. 9. 1868), byl znám pro své výtečné působení nejen na svých statcích, 
ale i působením ve veřejném životě. V mládí navštěvoval hrabě dělostřeleckou školu ve Vídni, kde se narodil. Roku 1809 vstoupil 
do vojska a již v roce 1811, teprve jako sedmnáctiletý, byl dělostřeleckým poručíkem. Po skončených napoleonských válkách opustil 
vojenskou službu a odebral se na své statky do Čech a zasnoubil se roku 1816 s Františkou, hraběnkou z Thunu a Hohensteinu.
Hrabě byl spoluzakladatelem a náměstkem vrchního kurátora České spořitelny, dále předsedou c.k. vlastenecko- hospodářské společnosti 
v Čechách. Jako nejvyšší komorník království českého zastával úřad předsedy zemského výboru. Roku 1845 byl  jmenován tajným 
radou a roku 1848 byl hrabě členem „Národního výboru“.
Hrabě Matyáš  se  zabýval  studiem  českého  jazyka  a  literatury  a  jako  ochotník  v  básnictví  přeložil  do  němčiny  netoliko množství 
národních písní českých nýbrž i celý Rukopis královédvorský, kterýžto překlad vyšel roku 1845 s úvodem od Palackého a Šafaříka.
Poslední  léta života byl  stižen  těžkou chorobou a  jmenovitě  i na zraku byl velmi oslaben. Opustil politickou sféru a odjel  z Čech 
do Salzburgu, kde žil s rodinou. Správu svých statků přenechal svému nejstaršímu synovi Osvaldovi. Po smrti byl hrabě pochován 
v rodinné hrobce v Klášterci.
Roku 1770 nechal hrabě postavit novou zvonici a též i zeď kolem chrámového (kostelního) hřbitova. Bohužel se nedostávalo peněz 
a tak stavba byla pozastavena a teprve r. 1800 se zase pokračovalo.
V roce 1824 daroval hrabě obci sochu sv. Floriana, která do té doby stávala na prostranství mezi zámkem a předzámčím. Socha stojí 
před zvonicí.
Roku 1826 nechal  hrabě  Josef Matyáš Thun nový  zámek přestavět  do dnešní  podoby  (empírový  sloh)  panským stavitelem  Janem 
Jelínkem. 
Po několik let zaměstnával hrabě malíře Antonína Mánese, který tvořil malby především jeho sídla nebo objekty/pohledy jeho panství.
Roku 1826 na popud hraběte Josefa Matyáše vznikla žehušická obora. Ten tehdy nechal vypustit a vysušit velký rybník Kravinec za 
zámeckým parkem v oboře a dal sem přivézt bílé jeleny.
V letech 1830-31 dal zregulovat řeku Doubravu a v roce 1822 dal v Žehušicích postavit kamenný most a poté tam nechal převézt sochu 
sv. Jana Nepomuckého, která stávala na můstku vedoucím přes mlýnský náhon v panském dvoře.
Roku 1812 dal hrabě nad stájemi hřebčince směrem ke mlýnu postaviti poschodí a v nových prostorných místnostech dal zřídit kanceláře 
a byty pro vedoucí úředníky.
V roce 1820 dal hrabě vystavět stavitelem Janem Jelínkem v panském dvoře nové velké stodoly.
Roku 1822 nechal hrabě Josef Matyáš Thun postavit školu v nedaleké obci Horka.

Hrabě Josef Osvald Thun-Hohenstein (*1817 - †1883) byl znám jako veliký znalec zahradnictví a člen domácích i cizích botanických 
společností, snesl do parku unikáty z druhu konifer a listnáčů. Hrabě mimo jiné byl císařským komořím a majorem dragounského pluku.

Roku 1850 byla zřízena ve starém zámku továrna na výrobu surového cukru. Cukrovar byl ale dost primitivně zařízený a tak roku 1870 
zanikl.
V šedesátých letech vykoupil hrabě 14 domků před parkem za náhonem, mezi nimiž se nacházely panské sádky na ryby. Domky kázal 
rozbořiti  a  získané místo  připojil  k  parku  a  ozdobným  stromovím vysázeti  dal.  Sádky  či  haltýře  spojil  v  přírodní  rybník  napájený 
z blízkého mlýnského náhonu. Současně zrušil část parku od „Železných vrat“ až k panskému koupadlu a tuto část do obory připojil.
Hrabě udržoval po svých předchůdcích vzorný chov koní, v 50. a 60. letech 19. století byly pořádány hrabětem na lučinách vysušeného 
rybníka Kravince v oboře hlučné koňské dostihy.
V  roce  1867  se  začala  na  rozkaz  hraběte  upravovat  celá  obora. V  jeho  zahradnických  záměrech  a  změnách  pokračoval  i  jeho  syn 
stejného jména Josef Osvald, který započal park i oboru vysazovati vzácnými druhy dubů, buků, javorů, liliovníků, platanů, stříbrných 
topolů, vrb, konifer, které sem z různých končin světa velkým nákladem svážeti dával. Tím nabyla obora vzhledu krásného přírodního 
anglického parku. V jižní části obory byla založena bažantnice.
V roce 1861 byl zvolen hrabě jednohlasně starostou obce. 
V roce 1869 byla v domě č. 30 zřízena pošta. Hrabě a obec vydržovala pro poštovní službu posla, který denně pro dopisy i s dopisy na 
poštovní úřad do Čáslavi docházel.  (mf)

Zdroj: Dějiny městyse Žehušic, František Novák, Archiv Městské muzeum Čáslav

Zajímavé profese mezi námi
V  letošním  roce  slaví  obec Bojmany významné 760.  výročí  svého 
vzniku. Proto jsme se s žádostí o rozhovor obrátili na pana Jaroslava 
Heřmánka, člověka, který většinu svého života v Bojmanech prožil 
a  nyní  zde  buduje  své  soukromé  muzeum  minerálů.  Je  to  totiž 
uznávaný odborník – mineralog – a také „prehnitový král“, kterým 
jej korunovali jeho kolegové a přátelé, neboli „šutráci“ (jak si mezi 
sebou říkají).

1. Jak jste se ke sbírání minerálů vůbec dostal?
Celý život, 35 let, jsem pracoval v lomu v Markovicích jako „závodní 
lomu“, kterých je v republice pár (tato profese je specifikována horním 
zákonem  a  nemůže  ji  dělat  každý:  je  nutná  profesní  kvalifikace, 
osvědčení u báňské komise a každé 3 roky přezkoušení).
A právě tady jsem k tomu „přičichnul“ – chodili sem totiž lidé, kteří 
minerály  sbírali,  já  jim  koukal  pod  ruku,  a  tak  jsem  se  to  naučil. 
Začal jsem se zajímat víc, víc a víc, až mě to tak chytilo, že mě to 
drží doteď. V Markovicích se nachází zhruba kolem čtyřiceti druhů 
minerálů, takže když byl chvilku čas, koukal jsem do hromad kamení 
a „luxoval“ jsem. A když se něco objevilo, hned jsem to musel vyseknout a odvézt domů. Moje práce se mi stala koníčkem, tedy spíše KONĚM.
2. Poznáte bezpečně všechny minerály?
Minerály se liší barvou, vzhledem, tvarem, tvrdostí, hmotností a hlavně chemickým složením – samozřejmě může dojít k záměně. To, co sbírám 
já, to si poznám (a já sbírám to, co se mi líbí). Samozřejmě pokud najdu uražený kámen, tak vidím, že uvnitř něco je. Ale někdy není vidět nic, 
a to se pak spoléhám na štěstí, že po rozříznutí se ta krása objeví. 
Jsou samozřejmě mineralogové, kteří zkoumají každý kámen vědecky, ale to musí mít opravdu dobře vybavenou laboratoř. Já používám jenom 
kyselinu chlorovodíkovou, kterou kámen leptám, když jsou na něm nánosy. A pak mám dílničku, kde kameny řežu a leštím.
3. A to máte vše jen z markovického lomu?
Ne, ne! Jiné minerály, které jsou v mé sbírce k vidění, jsou tak buď vyměněné, nebo nakoupené od dalších sběratelů, s nimiž se setkáváme na 
burzách. Samozřejmě jsem také za minerály cestoval s partou mnou podobných nadšenců. Mám minerály z celého světa, nejen z Čech (i když 
ty české se mi líbí nejvíc). Například na poli můžete najít krásné věci –  třeba citrín. Když ho pak dál necháte zpracovat (vybrousit),  je  to 
nádhera. U nás v republice jsou jen tři chlapi, kteří umí vybrousit velké drahé kameny. Malé nerosty pak brousí šperkaři.
Dnes už chodím za kameny jen tady u nás, jezdím na Jičínsko na acháty, do Krušných hor na křemenné hmoty, chodím po lomech v okolí. 
Ale nemám na to čas – je to o hledání. Nikdo vám konkrétně neprozradí, kde lze něco najít. Také je to velmi fyzicky náročné – zdolávání 
terénu, váha nalezených kamenů… Na povrchu už nic není a musí se kopat (někteří borci jezdí hledat dokonce s malými bagříky). Samozřejmě 
vyvstává i problém s majiteli pozemků – jen tak vyhloubit jámu v lese či na poli, to není legrace.
4. Dá se vůbec objevit něco úplně nového, nebo jsou již všechny minerály známé a popsané?
Právě to, že každý kámen je úplně jiný a to, že můžete stále narazit na něco zcela nového, je na mineralogii úžasné. Já jsem v roce 2011 objevil 
v Markovicích pro Českou republiku i pro svět úplně nový minerál. V podstatě se dá říci, že každý týden dojde k objevu nějakého nového 
minerálu. Dnes je již řádově na světě kolem pěti tisíc minerálů, také díky sekundárním minerálům, co vznikají v haldách po těžbách. Možná by 
bylo ekonomické některé haldy hlušiny po těžbě rud prozkoumat a přetěžit.
5. Jste korunován „prehnitovým králem“. Co to je vlastně prehnit?
Prehnit  je  křemičitan hlinito-vápenatý. Typické prehnity  jsou  takové polokoule  s  hroznovitou  strukturou. Základem mé  sbírky  jsou právě 
prehnity – mám prehnity z celého světa. Vytvořil jsem si katalog, ve kterém hledám nové přírůstky podle lokality. Dnes díky internetu a mapám 
lze vše nalézt a „vygooglovat“.
6. Co říká na Váš koníček rodina?
Bohužel nikdo z rodiny tuto vášeň nepodědil. To víte, kameny jsou těžké, neforemné, práší se na ně…. I když je mám za sklem, tak se jednou za 
pár let musí oprášit. Mám kamení fůry – auto stojí na dvoře, protože garáž je plná kamení, kamení mám pod postelí a možná i v posteli… Takže 
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MATEŘSKÁ ŠKOLA MEZI NÁMI
Karnevalový rej plný tance, soutěží a veselí nás přiblížil k jaru, na které se všichni po dlouhé 
a mrazivé  zimě moc  těšíme.  Jeho  příchod  nám  přinese  proměnu  počasí,  probouzející  se 
přírodu  a  spoustu  radosti  z možnosti  trávit  čas  plný her  venku.  I  do naší mateřské  školy 
zavane  mnoho  zajímavých  aktivit  a  příležitostí  –  například  vynášení  zimy,  Velikonoce, 
revitalizace bylinkové zahrádky, výlety, Den Země a oslavy MDD.
V sobotu 25. března 2017  v  čase od 9.00 do 11.00 hod.  se uskuteční „Den otevřených 
dveří“ pro ty, co už naši školku navštěvovali, navštěvují nebo se chystají k zápisu. Termín 
zápisu do MŠ je plánován na 9. května 2017 od 8.00 do 11.00 a od 13.00 do15.30 hodin.
Také v letošním školním roce se děti za pomoci celé rodiny zapojily do sběru plastových uzávěrů 
z PET lahví. Výtěžek z prodeje tohoto ohromného množství přispěje rodičům hendikepovaného 
chlapce z Kolína na nákup kompenzačních pomůcek.  Kolektiv MŠ Žehušice

V pátek 16. 12. 2016 proběhlo ve spolupráci 
s  deváťáky  v  1.  třídě  slavnostní  předávání 
Slabikářů. U této hezké události, která se na naší škole stala již tradicí, 
nechyběla ani paní  ředitelka Yvetta Zemanová. Ta zavzpomínala na 
svoje školní léta a na svůj Slabikář, který také dětem přinesla ukázat 
a přidala z něj  i ukázku. Potom každý z žáčků u  interaktivní  tabule 
ukázal, jak už umí číst a že si s písmenky a slovy umí poradit a správně 
je poskládat i přečíst.
Pak  už  nezbývalo  nic  jiného,  než  dětem  předat  dlouho  očekávané 
Slabikáře a všechny děti slavnostně „pasovat na čtenáře“.
Přejme  prvňáčkům,  ať  je  čtení  baví  a  ať  si můžou  už  brzy  přečíst 
nějakou pohádku a potom i knížku.
30. leden 2017 proběhl na naší škole ve znamení předávání vysvědčení 
za  1.  pololetí  školního  roku  2016/2017.  Pro  naše  prvňáčky  to  bylo 
ovšem úplně poprvé. Společně si to užili s deváťáky – svými patrony 
a kamarády, kteří se na ně při této slavnostní chvíli přišli podívat. A že 
bylo na co koukat! Všichni měli totiž samé jedničky! Ať se prvňáčkům 
i nadále tak daří a těch jedniček ať je pořád co nejvíce. 

Koncem ledna jsme se my, děti z 2. třídy, vydaly vlakem na výlet do 
Prahy. Cílem bylo navštívit dvě  interaktivní výstavy a vyzkoušet si 
cestování metrem a tramvají.  
Jelikož  téměř  všichni  ve  třídě  máme  velkou  oblibu  v  LEGO 
stavebnicích, museli  jsme  ještě  na  poslední  chvíli  stihnout  výstavu 
modelů  z  LEGO  kostek  na  Výstavišti  v  Holešovicích.  Byly  zde 
k vidění obdivuhodné stavby skládající se z několika milionů kostek. 
V zábavní zóně jsme si pak mohli pohrát podle své volby. 
Druhá výstava s názvem „Neviditelná pohádková výstava“, nám měla 
více přiblížit svět Martínka Nešpora, našeho nevidomého spolužáka, 
který s námi  je od 1.  třídy. Hodně mu pomáháme a máme ho  rádi, 
takže jeho začlenění do kolektivu je bezproblémové. Na této expozici 
jsme se museli řídit výhradně hmatem, sluchem, čichem a smyslem 
pro rovnováhu. Nebylo to vůbec snadné!
Obě  výstavy  byly  moc  vydařené,  ale  překvapivě  u  nás  zvítězila 
Neviditelná výstava.  Mgr. Lenka Hradecká

V první  polovině  února  proběhlo  školní  kolo  olympiády v  anglickém  jazyce. Celkem  se  zúčastnilo  30  žáků 2.  stupně,  aby prokázali  své 
dovednosti v poslechu a konverzaci. Do okresního kola postoupila z  IX.  třídy Melanie Mercedes Erychlebová a nevedla  si vůbec špatně. 
V konkurenci 14 žáků z celého okresu obsadila lichotivé 5. místo. Blahopřejeme.  Jana Červenková, uč. AJ

Žáci  7.  ročníku  absolvovali  lyžařský  výcvik  v  krásném  prostředí 
Krkonoš na Černé Boudě v Janských Lázních. Celý týden jim přálo 
úžasné počasí a již druhý den i nelyžaři lyžovali.
Zdatnější lyžaři si vyzkoušeli i velkou sjezdovku na Černé Hoře.
Od  ledna  celá  škola  plní  podmínky  Hejtmanova  poháru  pro 
Středočeský kraj a bojují o první místo, které by znamenalo i finanč-
ní odměnu pro dovybavení pomůcek pro TV.
Již v březnu se rozjedou okresní soutěže. Naši starší chlapci a děv-
čata  jsou  přihlášeni  do  turnajů  v  basketbale.  Pro  děvčata  to  bude 

Poslední  únorový  den  navštívili  žáci  3.,  4.  a  5.  třídy  Planetárium 
v Praze. Čekal na ně zajímavý pořad s názvem Vesmír kolem nás, při 
kterém zhlédli projekci o všech zajímavostech vesmíru – prozkoumali 
Slunce, Měsíc, hvězdy a planety. Exkurze byla  ideálně načasovaná, 
protože  dané  učivo  žáci  právě  probírali  v  rámci  hodin  prvouky 
a  přírodovědy. A  tak  si  mohli  učivo  zopakovat,  upevnit  a  ještě  se 
dozvědět další zajímavosti. Exkurze se velmi povedla a všichni se těší 
zase na další.  třídní učitelé 3., 4. a 5. ročníku

ZE ŽIVOTA PRVNÍ TŘÍDY…

ZŠ J. V. STICHA-PUNTA ŽEHUŠICE

VÝLET DO PRAHY A ZAJÍMAVÉ VÝSTAVY

CIZÍ JAZYK NEMUSÍ BÝT CIZÍ

SPORT VE ŠKOLE

EXKURZE DO PLANETÁRIA

kamenné dárky od rodiny nedostávám – to spíš od přátel (nejvíce mě 
potěší prehnit z ciziny).
7. Jste nějak veřejně činný ve svém oboru?
Ano, publikuji v odborné literatuře, přednáším studentům, vystavuji. 
Teď naposledy  jsem vystavoval  část  své  sbírky v Brně na výstavě 
křemenů. I v Národním muzeu v Praze jsou vystaveny mé exponáty. 
Také ke mně jezdí studenti z Čech i ze zahraničí. Bohužel se to nedá 
uhlídat a vždy se mi něco ztratí.
8. A Vaše plány?
V současné době buduji v Bojmanech soukromé muzeum minerálů 
a na zahradě kamenný les – chtěl bych mít finální podobu muzea do 
letošních bojmanských oslav. Tak uvidíme.

Takže držíme palce, ať se dílo podaří, a těšíme se na opětovné setkání. 
A  našim  čtenářům  doporučujeme  knihu  „Sběratelé  nerostů  Čech, 
Moravy a Slezska“ (M. Fišera, M. Bohatý), kde se o panu Jaroslavu 
Heřmánkovi dočtou ještě více zajímavých informací.  (-lj-)

Dne 1. března se naši prvňáčci zapojili do preventivního programu „Veselé zoubky“, který pro ně připravila společnost dm drogerie markt s.r.o. 
Dětem se program „Veselé zoubky“ moc líbil. Radost měly děti jak z projekce pohádky „Jak se dostat Hurvínkovi na zoubek“, tak i z preventivní 
taštičky, ve které mimo jiné našly zubní kartáček, zubní pastu, přesýpací hodiny, které dětem odměří právě 3 minuty potřebné k čištění jejich 
zoubků. Nakonec si děti vyplnily pracovní listy a dostaly pěkné samolepky „Čistím si zoubky s Hurvínkem“ s obrázkovým návodem, jak si 
správně zoubky čistit.   Mgr. Hana Bětíková
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BALÓNKOMÁNIE

znamenat  premiéru  v  této  soutěži.  Koncem  dubna  připravíme  tradiční 
Žehušický pohár v atletice pro vesnické a malé školy.
Budeme držet palce všem sportovcům, kteří budou reprezentovat naši školu.

Jana Červenková-uč.TV

Barevné  nafukovací  balónky  tradičně  patří  mezi  nejoblíbenější  atrakce 
masopustních  rejů  a  karnevalů.  Je  s  nimi  spousta  legrace  a  zábavy.  Této 
nenáročné pomůcky využily děti ve školní družině „Sluníčko“ při ZŠ Žehušice 
k odstartování únorové Balónkománie.
Nafukovací balónky se  tak staly každodenní součástí chodu školní družiny. 
Do  sportovního  klání  se  zapojovalo  stále  více  zájemců,  takže  nakonec 
se  Balónkománie  rozšířila  i  do  školního  klubu  a  i  tam  získala  své  věrné 
obdivovatele a aktivní hráče.
A  v  čem  spočívá  podstata  této  hry?  Pro  malé  sportovce  je  to  zábavné 
a dynamické zápolení, kde si hráči procvičí nejen hbitost, mrštnost a postřeh, 
ale  i  důvtip  a  strategii  hry.  Na  vítěze  stále  čekáme,  ale  konec  konců  není 
důležité zvítězit, ale zúčastnit se a zahrát si s kamarády.  A. Vilišová, ŠD

Ve  čtvrtek  19.  ledna  proběhlo  na  zámku  Berchtold  středočeské 
regionální  kolo  ankety  Zlatý  Ámos.  V  regionálních  kolech  bylo 
úkolem tří žáků, aby zajímavým a originálním způsobem představili 
svou  učitelku  nebo  svého  učitele,  kterého  nominovali  do  ankety. 
Porota  vybírala  postupující  do  semifinále  a  udělovala  titul Krajský 
Zlatý Ámos. Tím se stal Miroslav Procházka, učitel na prvním stupni 
z naší školy.
Porota  ocenila  žákovskou  obhajobu,  ve  které  děti  vtipně  předvedly 
některé  z  vlastností  svého  pana  učitele.  Překvapení  bylo  vidět  i  na 
tváři samotného pedagoga. „Viděl a slyšel jsem obhajobu právě teď 
poprvé. Opravdu takový jsem“, řekl po vystoupení svých žáků Mirek 
Procházka.  Jak  se  ukázalo,  přípravu  obhajoby  dělali  žáci  a  jejich 
rodiče, pan učitel o ní nevěděl. 
Dne  1.  března  proběhlo  v  zrcadlových  sálech MŠMT  semifinále 
ankety  Zlatý  Ámos,  kam  jeli  učitelé  a  učitelky  bez  svých  žáků. 
Žáci museli své pedagogy na semifinále vybavit třemi věcmi, které 
dokládají  jejich  vzájemný vztah. Ty pak  semifinalisté  představili 
s  vlastním  komentářem  porotě.  Nejenom  žáci  a  rodiče  ze  třetí 
třídy, ale celá škola držela panu učiteli palce v dalším boji, který 
v době psaní článku právě probíhal. Ale  i  tak  jsme hrdi na  to, že 
Středočeský Ámos  je  právě  z naší  školy.  Je  to obrovské ocenění 
učitelské práce. Učit s lehkostí a hravostí umí jen mistři. Mistrem 
se  člověk  stává  v  praxi  a  troufám  si  říci,  že  mistra  nemáme 
jenom jednoho. S blížícím se Dnem učitelů bych chtěla všem kolegům poděkovat za jejich zodpovědnou práci a popřát jim do dalšího 
kantorského života hodné, samostatné, zodpovědné a naslouchající žáky.  YZ

STŘEDOČESKÝM ÁMOSEM SE STAL MIROSLAV PROCHÁZKA

DĚTSKÝ KARNEVAL

NEJBLIŽŠÍ PLÁNOVANÉ AKCE

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA
Ve  spolupráci  s Oblastní  charitou 
Kutná Hora se opět v našich obcích 
vydali  malí  koledníci  se  svým 
doprovodem  popřát  občanům  do 
nového  roku  a  zároveň  požádat 
o finanční dar do pokladniček Tří-
králové sbírky. Celkem se podařilo 
dát  dohromady  pět  skupinek  ko-
ledníků,  jedna  z  nich  (složená 
z  vůbec  nejmenších  dětí)  obešla 
celé  Bojmany.  Malí  králo vé  na 
čerstvě  napadaném  sněhu  měli 
opravdu  velké  kouzlo.  Vybralo 
se  krás ných  21  551  Kč  (z  toho 
v Bojmanech 3 205 Kč), za což velmi děkujeme.
Záměr využití finančních prostředků Oblastní charity Kutná Hora v roce 2017 jsou tyto:
Středisko Na Sioně  –  dokončení  stavebních  úprav  střediska,  které  pomáhá  rodinám 
s hendikepovanými dětmi, vytvoření zázemí pro ambulantní služby.
Sociálně terapeutická dílna –  zajištění  aktivit  a  provozu  dílny  pro  lidi  se  zdravotním 
postižením.
Dobrovolnické centrum Kutná Hora a Čáslav – zajištění dobrovolnické činnosti v ne-
mocnici, LDN a domově důchodců.
Rodinné centrum Kopretina  –  zajištění  programů  pro  rodiče  s  dětmi  na  rodičovské 
dovolené.
Mimořádné situace  –  krytí  nákladů  vzniklých  při  odstraňování  následků  povodní,  požárů 
apod.
Dar na realizaci humanitárních projektů v zahraničí  –  rozvoj humanitárních projektů 
v Indii a Hondurasu.  (-lj-)

I  letos  si mohly malé  i  větší  děti  zasoutěžit,  zatančit,  nebo  se  jen  tak  pobavit  se  svými  rodiči,  prarodiči  a  kamarády  na  našem  dětském 
karnevalu. Děti v maskách byly jako každoročně úžasné a svůj převlek si náležitě užívaly. Vždyť kolikrát se jim v životě naskytne příležitost 
být princeznou, policistou, supermanem či tučňákem, že?
Program  byl  nabitý  jak  rytmickými  a  veselými  písničkami,  které  přímo  vybízely  ke  společným  tanečním  kreacím,  tak  soutěžemi  týmů 
i jednotlivců. Vítězi se však na závěr stali všichni – sladkou odměnu a prima zážitky si odnášel v sobotu 21. ledna každý.  (-lj-)

•	 společně s SDH Žehušice se budeme podílet na přípravě 1. okrskového hasičského plesu (na všechny příznivce dobrého tance a zábavy 
se 18. března moc těšíme)

•	 také se s hasiči zapojíme do přípravy drobných her a soutěží v rámci pálení čarodějnic dne 30. dubna
•	 dětský den pak oslavíme v sobotu 10. června (bližší informace budou včas vyvěšeny na informačním plakátu)
•	 pro  milovníky  šplhání,  skákání  a  dalšího  hravého  dobrodružství  jsme  naplánovali  společný  výlet  do  zábavního Parku Mirakulum 

v Milovicích v sobotu 1. července (skvěle tak uvítáme začátek letních prázdnin)  (-lj-)

TJ SOKOL ŽEHUŠICE z.s.
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Doporučujeme z naší kuchyně
UTOPENCI

1,2 kg špekáčků, 0,5 kg cibule, feferonka, sklenice 3 l

Nálev
0,4 l octa, 0,6 l vody, 1 pol. lžíce soli, 3 pol. lžíce cukru, 1 lžíce oleje, 3 bobkové listy, 5 ku-
liček nového koření, 1 lžička celého pepře

Postup
Špekáčky sloupneme a podélně překrojíme. Oloupanou cibuli nakrájíme na kolečka. Do tří-
litrové láhve dáme na dno vrstvu cibule, část koření z nálevu, kousek feferonky a vrstvu špe-
káčků. Opakujeme až do naplnění sklenice. Nakonec zalijeme studeným nálevem. Necháme 
uležet 7 dnů v chladu.  (-lp-)

NAKLÁDANÝ HERMELÍN

3/4 l oleje, 5 ks hermelínu, 15 kuliček nového koření, 1 ks větší cibule, 5 ks větší čerstvé fe-
feronky, 30 kuliček barevného pepře, 3 listy bobkového listu, 10 stroužků česneku, sůl, mle-
tá sladká červená paprika

Všechny hermelíny rozpůlíme podélně. Vnitřky posypeme hojně červenou paprikou. V mis-
tičce smícháme jemně nakrájený česnek a trochu soli. Touto směsí potíráme taktéž vnitřek 
hermelínů, feferonky nakrájené na kolečka a cibuli na proužky pokládáme na česnek. Potom 
hermelíny přiklopíme a trochu zmáčkneme, aby se ve sklenici nerozpojily.
Vhodnou nádobu, ve které budou hermelíny zrát, naplníme asi ze čtvrtiny olejem a přidá-
me část koření, nakrájenou cibuli a feferonky. Do nádoby dáme 2–3 hermelíny, dolijeme olej 
a zase přidáme trochu koření,  feferonky a cibuli. Takto opakujeme, dokud nejsou všechny 
hermelíny ponořené v oleji spolu s ostatními ingrediencemi. Naplněnou sklenicí pořádně za-
třeseme, aby vyprchal přebytečný vzduch a koření se promísilo s olejem.
Hermelíny  uložíme  na  tmavé místo  s  pokojovou  teplotou.  Jednou  denně  jimi  protřepeme 
a zase uložíme. Necháváme je takto zrát asi 2 týdny, ale ne déle než šest týdnů. Po dvou týd-
nech můžeme ochutnat, jsou-li zralé, skladujeme je už v ledničce.  (-lp-)



14

ČTVRTLETNÍK pro Žehušice a Bojmany. Vychází čtvrtletně, obsahové zaměření – obecní zpravodaj.
Vydává: Úřad městyse Žehušice, Hlavní 53, 285 75 Žehušice, IČ: 00236683, tel.: 327 399 114. Redakční rada: Mgr. Linda Johanidesová, 
Marcela Forštová, DiS., Ludmila Pernicová, Ing. Margita Matulová. Evidenční číslo: MK ČR E 20038. E-mail: ctvrtletnik@seznam.cz. 

Výroba: Městské knihy s.r.o., Žehušice.


